Części zdania 

   Części zdania jest na szczęście tylko 5:

	Podmiot

                                             To są główne części zdania i tworzą tak zwany 

Orzeczenie                                    związek główny  zdania



	Określenia :

Przydawka         – jest określeniem rzeczownika ( określa podmiot, ale również każdy inny

                                rzeczownik w zdaniu

------------------------------------------------------------------------------------------------------------

 Dopełnienie

                             -          to są określenia czasownika, czyli w zdaniu orzeczenia 

Okolicznik 


To teraz po kolei:

I  Podmiot – nazywa wykonawcę czynności, czyli tej czynności, która wyraz orzeczenie

Pytanie podmiotu  - kto? co?      ( chociaż nie zawsze)

Rodzaje podmiotów:

1. podmiot gramatyczny – podmiot, który występuje w mianowniku  

 kto? co?

                         Kto?

Zakochany młodzieniec oświadczył się Klarze. 

  Co?

Tren jest gatunkiem lirycznym.

                   Kto?

Zadziwieni myśliwi słuchali gry na rogu.

2. podmiot szeregowy – wyrażony dwoma lub więcej wyrazami

Tragedia i komedia są gatunkami dramatu.

Krasnoludy, elfy i ludzie sprzymierzyli się wobec zła.

3. podmiot domyślny – nie ma go w zdaniu, ale domyślamy się go na podstawie formy orzeczenia
(oni) Pomogli uporządkować salę gimnastyczną

( ja) Spojrzałem na nią ze zdziwieniem.

lub na podstawie kontekstu, czyli sąsiednich zdań

Sonet jest utworem wierszowanym. (sonet) Ma cztery strofy. 
4. podmiot logiczny – występuje w dopełniaczu, czyli  odpowiada na pytanie  kogo? czego?

-podmiot logiczny występuje w zdaniach, których orzeczenie mówi o tym, że czegoś – ubyło, przybyło, zabrakło, nie ma

                                            kogo? czego?

W rzece drastycznie ubyło wody.
                                       kogo? czego?

Papkinowi brakowało odwagi.

 kogo? czego?

Brata nie ma w domu.

- podmiot logiczny występuje także wtedy, gdy jest określany przydawka wyrażoną liczebnikiem

              kogo? czego?

Kilkoro dzieci zdemolowało plac zabaw.

         kogo? czego?

Pięciu chłopców przyznało się do winy.

Teraz uwaga – są także zdania bezpodmiotowe – nie ma w nich podmiotu i nie można się go domyślić, po prostu nie ma ( to nie jest to samo co podmiot domyślny).

Zdania bezpodmiotowe mówią najczęściej o:

a) zjawiskach przyrodniczych

Błyska się.

Grzmi.

Zmierzcha.

Świta.

b) pewnych stanach fizjologicznych

Mdli mnie.         ( mnie – to dopełnienie )

Kłuje mnie w boku.

Przyszło mi do głowy.

   c) zdania bezpodmiotowe to także te, w których orzeczenie jest wyrażone nieosobowa formą czasownika zakończona na – no  lub     - to

albo z zaimkiem się
Na osiedlu otworzono nowy sklep. ( kto otworzył? – nie wiadomo – nie ma  podmiotu)

W szkole zamknięto basen.

Uprasza się o ciszę. 

	Oczywiście podmiot kojarzy się zazwyczaj z rzeczownikiem, ale możemy być wyrażony prawie każdą częścią mowy!




· Słońce zaszło.            rzeczownik

· Piąta wybiła.              liczebnik

· Szczęśliwy śpiewał.    przymiotnik

· On nie lubi bigosu.     zaimek

· Biegnący potknął się.   imiesłów

· Czytać jest pożytecznie.      bezokolicznik (!)

· I jest spójnikiem.        spójnik

II Orzeczenie – nazywa czynność lub stan.

Są dwa rodzaje orzeczeń: czasownikowe i imienne.


A. orzeczenie czasownikowe  - to jest po prostu orzeczenie wyrażone czasownikiem w formie osobowej.

 Czasownik jest w formie osobowej wtedy, kiedy możemy określić w jakiej jest osobie , np. robiłem – osoba 1.

                  robić  - bezokolicznik, nie da się osoby określić.

Najprościej mówiąc – orzeczenie czasownikowe to jest czasownik w jednym z czasów:

Papkin  pisze swój testament.  orzeczenie czasownikowe w czasie teraźniejszym
Papkin  przeczytał Klarze swój testament.  orzeczenie czasownikowe w czasie przeszłym

Papkin będzie pisał testament.  orzeczenie czasownikowe w czasie przyszłym

B. orzeczenie imienne, składające się z dwóch części: łącznika (wyrażonego osobową formą być, stać się oraz zostać) oraz orzecznika (wyrażonego dowolną samodzielną częścią mowy oprócz czasownika.  

UWAGA – orzeczenie imienne jest dwuwyrazowe, ale drugi wyraz, czyli orzecznik nigdy nie jest czasownikiem. 

                   łącznik    orzecznik

Dyndalski    był     służącym      Cześnika.

                     łącznik    orzecznik
Gerwazy    stał się     wrogiem    Sopliców.

                łącznik    orzecznik
Polak     jest     pierwszy      na mecie.

                            łącznik    orzecznik
Kolega z ławki został  przewodniczącym  samorządu.

Uwaga!

Nie można pomylić czasu przyszłego z orzeczeniem imiennym.

Czas przyszły złożony jest także dwuwyrazowy, ale orzeczenie będzie czasownikowe.

Kasia    będzie pisała  sprawdzian.   to jest czas przyszły, więc orzeczenie           

                                                                                 czasownikowe

Kasia w przyszłości będzie pisarką książek dla dzieci.       tu mamy łącznik (będzie) i orzecznik (pisarką), więc jest to orzeczenie imienne

Ostatnia uwaga do orzeczenia imiennego:  łącznik i orzecznik mogą być w zdaniu przedzielone określeniem.

Np. 

Wychowawca  dzisiaj jest wyjątkowo zdenerwowany.

Łącznik został oddzielony od orzecznika okolicznikiem sposobu – jak? wyjątkowo.

III Przydawka - jest określeniem rzeczownika. Przydaje mu pewnych cech.

Pytania:

jaki? ---------------------------------dzielny żołnierz

który?--------------------------------ostatnia lekcja
czyj? -------------------------------- klasowa maskotka

ile? -----------------------------------czternaście stron

czego? -------------------------------bohater lektury

z czego? -----------------------------okładka z folii
	  Przydawka jest określeniem każdego rzeczownika w zdaniu, nie tylko podmiotu.




 przydawka                      Podmiot                orzeczenie       dopełnienie

Odważny szeregowiec pokonał  nieprzyjaciela.      tu  przydawka określa podmiot.

Podmiot        orzeczenie
przydawka    dopełnienie

Chłopiec   wykazał się    wielką      odwagą.         tu przydawka określa dopełnienie 

Podmiot        orzeczenie      okolicznik      przydawka
Wrogowie spotykali się w ogrodzie botanicznym.     tu przydawka określa okolicznik

podmiot
łącznik          orzecznik                  przydawka

Plac        był         miejscem      spotkań.         Tu przydawka określa  orzecznik

               Orzeczenie imienne
w orzeczeniu imiennym
Przypomnimy teraz, jaką częścią mowy może być wyrażona przydawka.

Może być :

· przymiotnikiem     np. ulubiony kolega

· rzeczownikiem w mianowniku – miasto Lublin

· rzeczownikiem w  dopełniaczu – plan bitwy

· liczebnikiem        np. czwarta godzina

· wyrażeniem przyimkowym  np. pociski z piasku
UWAGA!

Czasami przydawka może nam przypominać inną część zdania.

Np.

Wycieczka z Lublina zwiedzała Zamek Królewski.

Być może mamy pokusę zapytać  skąd? -  z Lublina i powiedzieć, że jest to okolicznik  miejsca. NIE!

Wyrażenie  z Lublina  jest określeniem rzeczownika wycieczka, a więc jest PRZYDWAKĄ.

wycieczka – jaka? – z Lublina

Jasne? To dobrze!

IV Dopełnienie to określenie orzeczenia. Bez dopełnienia informacja o czynności nie jest pełna.

Możemy powiedzieć:

Wieczorem tata przyniósł...

wieczorem – ( kiedy?) okolicznik czasu

tata – (kto?) podmiot

przyniósł ( co zrobił?) orzeczenie

 Dopiero po dopełnieniu zdania dopełnieniem ,np. szczeniaczka zdanie przekazuje całą informację.

Wieczorem tata przyniósł ( kogo? co?) szczeniaczka.

Dopełnienie to takie określenie, które odpowiada na pytania wszystkich przypadków oprócz mianownika i wołacza, czyli:

· kogo? czego? Nie widzę taty. Kwiaty potrzebują słońca.

· komu? czemu? Książkę pożyczyłam bratu. Przyjrzyj się słoniowi.

· kogo? co? Adam poznał nową koleżankę*. Muszę wysłać* list*.*

· z kim? z czym? Porozmawiam z mamą*. Do szkoły chodzę* z tornistrem.

· o kim? o czym? Nie mów źle o przyjacielu. Rozmawiamy o pogodzie.

Dopełnienie jest najczęściej wyrażane:

· rzeczownikiem ( czytam gazetę)

· wyrażeniem przyimkowym ( umówiłem się z adwokatem)
V Okolicznik jest także określeniem orzeczenia, informuje o okolicznościach czynności.

Rodzaje okoliczników:

· miejsca (gdzie? skąd? dokąd? którędy?   Uciekam lasem.
· czasu (kiedy? od kiedy? do kiedy ?)    Ćwiczę od rana
· przyczyny (dlaczego?  z jakiego powodu?)  Osiwiał ze zmartwienia.

· celu (po co?  w jakim celu?)  Przybiegł po pomoc.

· sposobu (jak? w jaki sposób?)  Tłumaczę spokojnie.

· warunku (pod jakim warunkiem? ) Przyjdź w razie konieczności.

· przyzwolenia (mimo co?) Zrobił mimo niechęci.
Podkreśl okoliczniki i nazwij rodzaj.

· Przyszedłem po zeszyt do historii.

· Zając trząsł się ze strachu pod krzakiem.

· Mimo tremy zaśpiewałem kolędę.

· O świcie spaceruję z psem po osiedlu.

· Mucha usiadła na nosie.

· Od jutra mam wakacje

· Odpowiadał krótko na pytania.

· W razie zimna nie wyjedziemy.

· Maszerowaliśmy lasem.

· Sąsiad przyszedł po pomoc.

· Zwycięzca olimpiady płakał ze szczęścia.

Jak widać okoliczniki są wyrażane :

- przysłówkiem                        spojrzał wesoło

- rzeczownikiem
              idę chodnikiem

- wyrażeniem przyimkowym   przyszedł po radę

To teraz rozbiór logiczny zdania pojedynczego.

Rozbiór logiczny – na części zdania.

Rozbiór gramatyczny – na części mowy.

przydawka      podmiot      przydawka     przydawka    ok. sposobu      orzeczenie imienne

Spokojny       sen            mojego    dziadka       nagle          został przerwany        

przydawka                   dopełnienie        przydawka              przydawka

głośnym            krzykiem         sąsiada          z parteru.
